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Sammanställning och ämnesuppdelning av remissvar till 
Skuruparken 

Naturreservat i Nacka Kommun 
 

Inkomna remissvar    
 
Aktionsgruppen Rädda Skuruparken 
Börje Drakenberg, yttrande efter remisstidens utgång 
Christer Åsberg, Helene Lillienwall, för talan för ett stort antal seniorer 
Claes Jonason, närboende 
Ektorps Villaförening 
Fortum 
Hagsunda AB 
HSB Brf Saltängen 
HSB Brf Skuruhäll 
HSB Brf Skuruäng 
HSB Stockholms distrikt Nacka-Värmdö 
JM AB 
Kommunstyrelsen 
Kulturnämnden 
Lars-Gunnar Bråvander, Inula miljö 
Länsstyrelsen i Stockholms län 
Mats Jansson, stugägare 
Michael Schatz, stugägare 
Nacka Biologiska Förening 
Nacka Hembygdsförening 
Nacka Miljövårdsråd 
Nacka Naturskyddsförening 
Naturvårdsverket 
Närpolisen Nacka 
Saltsjö-Duvnäs Fastighetsägareförening 
Sarah T Sjögren, intresserad av stugköp 
Skuruparkens Stugägareförening 
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SL  
Stockholms Länsmuseum 
Stokab 
Svenska Turistföreningens Stockholmskrets 
Utbildningsnämnden 
Vattenfall 
Vägverket 

 
Avstår från yttrande/ utan erinran 
 
Fortum 
 Har ingen erinran vad gäller produktions- och 
distributionsanläggningar för stadsgas, fjärrkyla samt fjärrvärme. 
Närpolisen i Nacka 
 Har inget att erinra. 
SL  
 SL har inga synpunkter på förslaget. 
Stokab 
 Har inget att erinra. 
Utbildningsnämnden 
 Avstår från yttrande då förslaget ej berör nämndens 
ansvarsområde. 
Vattenfall 
 Vattenfall har inte och planerar inte anläggningar inom 
området. Vattenfall har därför ingenting att erinra mot förslaget. 
 
Negativ till reservatsbildning 
 
Christer Åsberg, Helene Lillienwall, för talan för ett stort antal seniorer 
 Motsätter sig förslaget till naturreservat med nuvarande 
gränsdragning, där även Saltängen ingår i reservatet. 
JM AB 
 JM motsätter sig bildande av naturreservat med den 
omfattning kommunen föreslagit. Syftet med naturreservatet anges vara ett 
bevarande och utvecklande av områdets användning för rekreation och 
naturupplevelser. JM:s inställning är att ett reservat inte erfordras för att 
uppnå detta syfte. Området är redan skyddat genom 
strandskyddsbestämmelser. Enligt miljöbalken 7 kap 25 § skall vid bildande 
av naturreservat en avvägning göras mellan det allmännas och de enskildas 
intresse. Inskränkning i enskildas rätt att använda mark eller vatten får inte 
gå längre än vad som krävs för att syftet med skyddet skall tillgodoses. Det 
skydd som åsyftas med bildandet av naturreservat Skuruparken är redan 
uppnått med gällande bestämmelser och det nyttjande som föreligger. 
Skuruparkens Stugägareförening 
 Förordar inte förslaget så som det är utformat. Är varken för 
eller emot ett naturreservat under förutsättning att stugorna får vara kvar.  
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Tillstyrker/ är positiva med kommentarer 
 
Aktionsgruppen Rädda Skuruparken 
 Gläder sig mycket åt att Skuruparken nu blir naturreservat. 
Hela remissförslaget har en slagsida åt de biologiska värdena. Återskapa 
kulturlandskapet och låt inte skogen ta överhanden på dess bekostnad. 
Börje Drakenberg 
 Tanken med reservatet är föredömlig och stöds. 
Claes Jonason, närboende 
 Mycket positiv till reservatsbildningen 
Ektorps Villaförening 
 Ett trevligt förslag att rusta parken och återställa den till mer 
ursprungligt skick. Parken är en doldis som förtjänar mer uppmärksamhet. 
Hagsunda AB 
 Ansluter sig till remissyttrandet från Aktionsgruppen Rädda 
Skuruparken 
HSB Brf Saltängen 
 Står helhjärtat bakom förslaget då vi anser att området har 
stora värden ur natur-, kultur- och rekreationssynpunkt. Förslaget är 
genomarbetat och framsynt. 
HSB Brf Skuruhäll 
 Mycket glada över att kommunen vill göra parken till 
naturreservat. 
HSB Brf Skuruäng 
 Instämmer i förslaget och stöder huvuddragen; att bevara och 
utveckla områdets värden för rekreation , kulturhistoria och biologisk 
mångfald. Tillgängligheten är mycket viktig.  
HSB Stockholms distrikt Nacka-Värmdö 
 Stöder i stort förslaget. 
Kommunstyrelsen 
 Tillstyrker naturreservatsbildningen. 
Kulturnämnden 
 Tillstyrker förslaget till bildande av naturreservatet och 
upprustningen av den romantiska parken. Förslaget ligger helt i linje med 
det kulturpolitiska programmet där en kreativ och god yttre och inre miljö 
betonas samt att kulturarv och estetiska aspekter ska ingå i den helhetssyn 
som styr samhällsplaneringen. 
Lars-Gunnar Bråvander, Inula miljö 
 Förslaget är omfattande och intressant och jag konstaterar att 
jag i stort samtycker med de förslag som presenteras. 
Michael Schatz, stugägare 

Positiv till reservatsbildning 
Nacka Biologiska Förening 
 Välkomnar att Skuruparken avsätts som naturreservat 
Nacka Hembygdsförening 
 Positiva till inrättandet av ett naturreservat i Skuruparken. 
Saknar dock en redovisning av JM:s synpunkter på förslaget. 
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Nacka Miljövårdsråd 
 Tillstyrker bildandet av naturreservat Skuruparken 
Nacka Naturskyddsförening 

Ser med glädje på att ett reservatsförslag för Skuruparken 
presenteras. 
Naturvårdsverket 
 Välkomnar initiativet till naturreservat. 
Saltsjö-Duvnäs Fastighetsägareförening 
 Ett klart ja till naturreservat. Instämmer allmänt i de 
motiveringar som ges ur natur, kultur- och rekreationssynvinklar.  
Stockholms Länsmuseum 
 Tillstyrker naturreservat Skuruparken, ambitionen att 
synliggöra det historiska park- och kulturlandskapet i möjligaste mån är 
mycket positivt. 
Svenska Turistföreningens Stockholmkrets 
 Stöder starkt bildandet av naturreservat Skuruparken.  
  
Föreskrifter, rättelser och förtydliganden 
 
Aktionsgruppen Rädda Skuruparken 
 Begreppet romantisk park används i naturreservatsförslaget 
utan att definieras. Likaså används landskapspark, men däremot inte 
begreppet engelsk park eller engelsk landskapspark. Den engelska parken 
vid Skuru var ett levande begrepp under hela 1800-talet och att inte beakta 
detta i reservatsutredningen är märkligt. Skuruparken och  Pipers 
inblandning i den engelska parken har lyfts fram och behandlats av M 
Olausson. Att frångå en vedertagen benämning skapar förvirring och är 
historielöst anser vi. Föreskrift A16 bör ändras så att cykling tillåts på vägen 
som går runt södra delen av parken. C7, vi godtar inte medhavd grill. 
JM AB 
 Kommunens redovisning innebär att avvecklingen av stugorna 
inom området inte är knuten till reservatsbeslutet. JM:s inställning är att 
frågan inte är korrekt hanterad. PBL kan inte nyttjas gentemot 
arrendatorerna och JM saknar såväl vilja som skäl till att säga upp 
arrendatorerna. Om Nacka Kommun önskar genomdriva naturreservatet via 
lagstiftning måste stugorna lösas in utifrån gällande arrendekontrakt.  
Länsstyrelsen i Stockholms län 
 Föreskrift  A1 samt A5 bör omformuleras till ”uppföra 
byggnad eller anläggning annat än sådana med tillstånd enligt föreskrift 
A11” för att undvika missförstånd. De kulturhistoriska värdena är viktiga 
och bör lyftas fram tydligare i skötselplanen, tex genom redovisning på 
karta i likhet med naturvärdena. Skötselplanens skötseldel på sid. 27 skulle 
vinna i tydlighet på ett inledande avsnitt där målen för skötseln tydliggörs. 
Utgångspunkten kan vara reservatets syfte. Fastigheterna på sid. 5 bör 
kompletteras med om det är hela eller del av fastigheten som berörs av 
reservatet. Efter fattat reservatsbeslut önskar länsstyrelsen få in 
papperskopia på beslutet, digital kopia på beslutet samt skötselplanen, 
digitala reservatsgränser samt digitala skötselområdesgränser. 
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Naturvårdsverket 
 I sammanträdesprotokollet påstås felaktigt att endast samhället 
kan äga reservat. En betydande del av landets reservat ägs av privatpersoner. 
De förvaltas dock av Länsstyrelse eller kommun. 
Nacka Miljövårdsråd 
 A13 bör ändras så att dämpad belysning tillåts på vägen i 
södra delen av parken. C7 bör ändras så att medhavd grill inte tillåts. 
Nacka Naturskyddsförening 
 Vi motsätter oss A11, planerna på ett kafé samt C7, medhavd 
grill. Smutsiga och varma grillar lämnas ofta kvar. I reservatsförslaget 
används benämningen romantisk park. Varför inte kalla det för engelsk 
park, det är förvirrande att det ibland står romantisk park, ibland 
landskapspark men aldrig engelsk park vilket är vad som avses. 
Saltsjö-Duvnäs Fastighetsägareförening 
 I skötseldelen talas om förvaltaren utan att det klargörs vem 
detta är. Har diskussioner förts med markägaren om villkor för att överta 
marken? 
 
Kommentarer 
Begreppen engelsk park, landskapspark, romantisk park och engelsk 
landskapspark är alla vedertagna begrepp för att beskriva en park från den 
aktuella perioden och med denna karaktär. Förslaget justeras så att ett och 
samma begrepp används konsekvent för att förhindra missuppfattningar.  
Enligt förslaget så är cykling tillåten på anlagd väg, vilket innefattar de 
anlagda gångvägarna. Formuleringar kvarstår. 
Medhavd grill har visat sig minska otillåten eldning på hällmark. 
Formuleringen kvarstår. 
Frågan om stugorna kan utlämnas i reservatsbeslutet… EJ 
FÄRDIGUTRETT 
Föreskrift A1 och A5 omformuleras enligt länsstyrelsens förslag. 
Föreskrifterna kompletteras med kulturvärdeskarta. 
Skötselplanen kompletteras med en inledande målbeskrivning. 
Fastighetsredovisningen på sid. 5 kompletteras med uppgift om det gäller 
hela eller del av fastighet. 
Utökning av belysning kan störa naturupplevelsen. Formuleringar kvarstår. 
Föreskrifterna kompletteras med uppgift om vem som är förvaltare. 
 
Reservatets utbredning och gränser 
 
Aktionsgruppen Rädda Skuruparken 
 Vi anser det utmärkt att gränsen i väster innefattar marken 
fram till Tranvägen. Därmed möjliggörs bland annat att cascaderna i någon 
form kan återskapas. Vi önskar att reservatet utvidgas med en bredd av 30-
40 m så att det även omfattar strandområdet under den nuvarande och ev. 
tillkommande Skurubron. Därmed skulle ett värdefullt strandområde med 
strandstig innefattas i reservatet. Vid reservatets gräns mot förskolan bör en 
buffertzon skapas på förskolans tomt. Flera ekar står på denna tomt. En 
buffertzon bör även skapas på båtklubbens område och gränsen mot 
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båtklubben bör ses över. Avgränsningskartan, fastighetskartan samt 
naturvärdeskartan bör förlängas så att båtuppläggningsområdet kommer 
med. 
Christer Åsberg, Helene Lillienwall, för talan för ett stort antal seniorer 
 Reservatsgränsen bör omprövas så att inte en så stor del av 
Saltängen skyddas som reservat. Seniorbostäder enligt Seniorgårdens 
förslag skulle utan nackadel för kringboende kunna uppföras på marken i 
den västra och nordvästra delen. Deras förslag är väl utformat med avseende 
på husens placering i miljön. Marken är mindre skyddsvärd och används 
främst som transportstig in till själva parken. Behovet av seniorbostäder i 
Nacka är stort nu och i framtiden och läget skulle ge hög livskvalité för de 
äldre. Dessutom skapas flyttkedjor som gynnar kommuninvånare av olika 
åldrar. 
Claes Jonason, närboende 
 En del i nordväst bör undantas från reservatet så att en 
anslutning mellan Tranvägen och Värmdövägen kan byggas. Området är 
klassat ha låga naturvärden och sakna kulturvärden. 
HSB Brf Saltängen 
 Mycket positivt att man kommit fram till att skydda hela 
området fram till Tranvägen. Magnifika ekar behöver denna mark som 
buffertzon. Detta ger även en möjlighet att återskapa 1700-talets 
huvudattraktion cascaderna. 
HSB Brf Skuruhäll 
 Glada att reservatet får den utbredning som föreslås. 
HSB Brf Skuruäng 
 Det faktum att obebyggd mark i väster omfattas av reservatet 
är mycket positivt. Reservatet bör utvidgas så att hela området mellan 
Tranvägen och Hägervägen skyddas som reservat. Dessa tidigare 
betesmarker borde skyddas från bebyggelse och ingå i det historiska 
landskapet. Här finns idag populära och viktiga rekreationsytor med lek, 
bollplan/ skridskobana och spontan idrott. Öppenheten behövs även för 
Skuruparkens ekar och för upplevelsen av Skuruberget från söder. 
JM AB 
 JM:s inställning är att i vart fall skall fastighetens nordvästra 
del undantagas ifrån reservatsbildningen, enligt tidigare start-PM för 
detaljplan. Enligt kommunens redovisning av prioriterade värden framgår 
dessutom att området inte har det skyddsbehov som åsyftas för bildande av 
naturreservat.  
Kommunstyrelsen 
 Reservatsgränsen bör justeras i norr så att utrymme finns för 
ny Skurubro med ramper med viss marginal. 
Nacka Miljövårdsråd 
 Vi ställer oss mycket positiva till att reservatsförslaget 
omfattar hela Skuruparken, inklusive den västra delen fram till Tranvägen. 
Därmed möjliggörs bland annat att caskaderna i någon form kan återskapas. 
Reservatet bör utvidgas 30-40 m under den nuvarande och den ev. 
kommande Skurubron. Därmed skulle reservatet även omfatta ett värdefullt 
naturområde med strandstig. 
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Nacka Naturskyddsförening 
 Vi ser med glädje att reservatsgränsen sträcker sig fram till 
Tranvägen i väster. Marken utgör en viktig buffertzon och möjliggör ett 
återskapande av cascaderna. Reservatet bör utökas norrut så att marken 
under den nuvarande och en ev. framtida Skurubro ingår. Vid 
reservatsgränsen mot förskolan och båtklubben i söder bör bestämmelser 
införas för omkringliggande mark, så att framtida byggnationer inte kan 
komma att skugga de ljuskrävande ekarna.  
Saltsjö-Duvnäs Fastighetsägareförening 
 Ansluter sig till att gränsen dras i väster enligt översiktsplanen.  
Svenska Turistföreningens Stockholmkrets 
 Ser gärna att reservatet även omfattar strandområdet under 
nuvarande och ev. kommande Skurubro. Naturområdet med hög klass 
utmed stranden och den välanvända stigen skulle då ges ett skydd. Att 
avgränsa reservatet i höjd kan lämpligen göras.  
Vägverket 
 Väg 222, Värmdöleden, är en väg av riksintresse. Det har 
länge funnits planer på en ny förbindelse över Skurusundet. I dagsläget 
finns inte beslut om var geografiskt en framtida Skurubro ska ligga eller hur 
en trafikplats vid Skuru ska utformas. Länsstyrelsen har beslutat om ett 
byggnadsfritt avstånd på minst 50 m utmed länsväg 222. Vägverkets 
ståndpunkt är att detta avstånd ska gälla även för naturreservat. 
 
Kommentarer 
Föreslagen gräns i väster mot Tranvägen är politiskt förankrad. Befintligt 
förslag kvarstår. 
Gränsen mot väg 222 i norr justeras så att vägverkets fastighetsgräns även 
utgör reservatsgräns. 
Naturreservat och i förlängningen miljöbalken har inte möjlighet att 
förskriva regler utanför reservatsgräns i en sk buffertzon. Formuleringar 
kvartstår. 
Avgränsningskartan, fastighetskarta samt naturvärdeskarta förlängs något i 
söder så att anslutande mark blir synlig.  
 
Ekonomiska aspekter 
 
Christer Åsberg, Helene Lillienwall, för talan för ett stort antal seniorer 
 En mindre modifiering av reservatets gränser, med en 
byggnation av seniorbostäder på Saltängen, skulle bidra till att kommunen 
kunde sänka kostnaderna för inlösen av mark. 
HSB Brf Skuruäng 
 Möjlighet till EU-bidrag för skötseln av parken bör 
undersökas. 
JM AB 
 Enligt 31 kap jordabalken föreligger under givna 
förutsättningar rätt till ersättning och inlösen vid bildande av naturreservat. 
Fastighetsägaren JM har därmed rätt till ersättning.  
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Saltsjö-Duvnäs Fastighetsägareförening 
 En översiktlig kostnadsberäkning för projektet hade varit 
intressant då de planerade insatserna framstår som betydande. 
 
Kommentarer 
Ekonomiska aspekter ingår inte i föreskrifter och skötselplaner för 
naturreservat. Formuleringar kvarstår. 
 
Stugorna 
 
Aktionsgruppen Rädda Skuruparken 
 Vi anser att stugorna ska bort. Reservatets grundidé är ett 
skydd för naturen och att göra den samma tillgänglig för allmänheten. 
Stugbebyggelsens privatisering strider mot detta. Vi ställer oss tveksamma 
till att reservatsförslaget inte tar ställning till stugorna. Stugorna har alltid 
haft en tillfällighetskaraktär och tillbyggnader och ”tomtutvidgningar” 
innebär en privatisering av området där framkomligheten för allmänheten 
begränsas. Därtill är en del av stugorna förfallna. 
Börje Drakenberg 
 Stugorna utgör ett kulturminne över en fritidsepok för de 
mindre bemedlade som är väl värd att uppmärksamma. Utvalda delar av 
denna fritidskultur bör skyddas, liksom man gör med magnifika 
sommarvillor utmed t.ex. Skurusundet. I många fall är det enbart genom den 
röjning som skett i anslutning till stugorna som det fortfarande finns öppna 
ytor i parken, t.ex. runt den unika s.k. vikstugan. 
Ektorps villaförening 
 Bebyggelse som inte sköts om bör rivas, men stugor som är 
välbevarade och välskötta kan stå kvar och minna om parkens långa historia 
som fritidsområde. Vikstugan borde vara kulturminnesmärkt. Stugorna gör 
parken befolkad och bevakad och de stör inte besökare, djur och växter. 
HSB Brf Skuruhäll 
 Nyttjandet för rekreation och motion kommer att öka då 
stökigheten kring många stugor försvinner. 
HSB Brf Skuruäng 
 Vi är i princip emot att stugorna ska vara kvar i parken, men 
kan tänka oss ett bevarande av några enstaka stugor som ett historiskt inslag. 
En vikstuga med informationsskylt skulle vara bra. 
JM AB 
 De befintliga fritidshusen innebär ingen påverkan på den 
allemansrättsliga tillgängliga delen. JM har för egen del inga önskemål om 
att säga upp eller avhysa arrendatorerna utan anser att koloniområden av 
denna karaktär tillför kommunen ett historiskt samband. Enligt tidigare 
beslut i arrendenämnden (1992-11-25) är nämndens inställning att det 
föreligger bostadsarrende för stugorna i Skuruparken. Detta medför att 
samtliga arrendatorer har rätt till ersättning och inlösen om 
reservatsbestämmelserna innebär att de behöver riva och ta bort sina 
fritidshus.  
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Kulturnämnden 
 Det är viktigt att den bevarade vikstugan står kvar på sin 
ursprungliga plats. I övrigt avstår kulturnämnden från att ta ställning till 
stugorna, då detta inte ingår i reservatsbeslutet.  
Lars-Gunnar Bråvander, Inula miljö 
 Någon av stugorna kanske kan bevaras för förening som aktivt 
kan arbeta med områdets skötsel. Annars är det en befrielse att alla stugor 
rivs. De inskränker på möjligheten att nå attraktiva strövmarker och 
utsiktspunkter. Stora problem skulle även kvarstå beträffande transporter 
och underhåll och det blir svårt att styra privatiseringen av den 
allemansrättsligt tillgängliga marken. Husgrunder och kulturväxter i 
anslutning till stugorna utgör inte så stora värden att de bör bevaras.  
Mats Jansson, stugägare 
 Vill betona stugornas värde som en del av parkens historia och 
karaktär. Under 70-80 år har organiserat friluftsliv bedrivits och stugorna är 
ett med parkens historia. Stugor med bristande underhåll samt stugor som 
byggts om borde regleras av kommunen. Parken med stugorna skulle kunna 
bli ett område där friluftsliv går samman med naturupplevelser för alla 
Nackabor och besökande. Det är okänsligt av kommunen att rasera en sådan 
gammal tradition.  
Michael Schatz, stugägare 

Stugorna har en mycket speciell kulturell och social historia i 
parken. Att riva stugorna och utplåna parkens mycket speciella 1900-
talshistoria vore ett stort misstag. Stugornas 75-åriga existens är en självklar 
del för besökarna och i parken. Det finns flera bra exempel på kolonistugor i 
naturreservat. Stugägarna är sedan länge grannar med parkens hotade arter 
utan att dessa har ”flyttat”. Många besökare tycker att stugägarna gör parken 
säkrare att besöka. Kraven på stugägarna bör dock höjas så att misskötsel 
kan beivras av stugföreningen. Arrendetiden bör förlängas.  
Nacka Miljövårdsråd 
 Vi anser att stugorna ska tas bort. De har hela tiden haft en 
tillfällighetskaraktär och innebär en privatisering av området som på ett 
olyckligt sätt hindrar framkomligheten för allmänheten. Därtill är en del 
stugor klart förfallna. Vi ställer oss tveksamma till att reservatsförslaget inte 
tar ställning till stugorna då dessa påverkar skötselplanen. Skötselplanen bör 
ta ställning till hur stugtomter ska återställas. 
Sarah T Sjögren, intresserad av stugköp 
 Låter mycket konstigt att de underbart söta små stugorna inte 
ska få vara kvar. 
Skuruparkens stugägareförening 
 Stugägarna bör ges möjlighet att långsiktigt se framåt så att 
utrymme ges för upprustning och bevarande av stugorna. Reservatets syfte; 
att bevara och utveckla rekreation, kulturhistoria och biologisk mångfald 
hindras inte av stugorna. Den biologiska mångfalden finns idag tillsammans 
med stugorna. Ett rekreationsvärde är lättillgängliga upplevelser. För många 
är stugorna ett sådant rekreationsvärde, som gör att man vågar besöka 
parken som annars riskerar att vara öde. Stugorna ingår i det kulturhistoriska 
värdet och utgör ett kulturarv, då flertalet av stugorna har funnits i ca 70 år. 
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Stugorna strider inte mot någon av A-föreskrifterna. Ett bevarande och 
upprustning av stugorna hindrar inte skälen för reservatsbeslutet; 
-ett värdefullt helhetslandskap. Utblickar mot vattnet och tillgång till 
friluftsvärden påverkas inte av stugorna. 
-förutsättning för bevarande och utveckling. Stugorna påverkar inte detta 
och för många kan åsynen av stugorna vara uppskattad ur 
rekreationssynpunkt. Stugorna gör inte parken otillgänglig för allmänheten 
och de hindrar inte en etablering av kafé med odling och försäljning.  
-närnatur, vardagslandskap och utflyktsmål. Bevarade och rustade stugor 
ökar tryggheten i parken och vetskapen om att parken inte är öde. 
Tydliga regler bör finnas beträffande stugorna om att inte tillbyggnader och 
staket får uppföras. Stugägarföreningen har hittills inte haft mandat att styra 
detta, endast markägaren och kommunen. Dagens korta kontraktstid har 
medfört otrygghet vilket motverkat ett rimligt underhåll av stugorna.  
Stockholms länsmuseum 
 Länsmuseet har förståelse för att befintliga stugor måste rivas, 
men innan dess bör stugorna dokumenteras byggnadsantikvariskt. Även 
deras spännande socialhistoria bör dokumenteras genom intervjuer och 
arkivforskning. Områdets 1900-tals historia är sannolikt ganska unik.  
Svenska Turistföreningens Stockholmkrets 
 Beslutet att ta bort stugorna är mycket bra. Naturen bör ha 
företräde i Skuruparken.  
 
Kommentarer 
Stugorna…EJ FÄRDIGUTRETT. 
Återställande av mark ingår i skötselplanen på sid 28. Formuleringar 
kvarstår. 
 
Återskapande av romantisk park 
 
Aktionsgruppen Rädda Skuruparken 
 Vi är positiva till en rekonstruktion av de äldre gångvägarna, 
tex i väster.  
Börje Drakenberg 
 Det gamla gångsystemet från den engelska parkepoken bör 
uppmärksammas och restaureras. 
HSB Brf Skuruäng 
 Instämmer i förslaget beträffande att historisk sträckning av 
gångvägar och gångstigar ska tas fram. Förespråkar att de s.k. kaskaderna 
tas fram och återskapas. Utsiktsplatser bör iordningställas.  
Kulturnämnden 
 Är positiva till att den romantiska parkens ursprungliga 
karaktär återskapas så långt som möjligt. Landskapsparker är relativt 
sällsynta i Sverige vilket ökar betydelsen hos varje enskild anläggning. 
Lars-Gunnar Bråvander, Inula miljö 
 Det framstår som unikt att kunna gestalta det engelska 
parkidealet såsom det en gång här har varit. De vägar som blivit alltför 
breda som körvägar bör återskapas till mindre promenadstigar. Utmed 
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stigarna bör bänkar och något enklare vind- och regnskydd sättas upp. Den 
engelska parkens idéer kommer inte i konflikt med den biologiska 
mångfalden utan snarare förstärker den.  
Michael Schatz, stugägare 
 Intentionen att återskapa en romantisk park är en önskan som 
jag inte tror delas av majoriteten av dagens besökare. Stugornas 75-åriga 
historia är den historia som de levt och växt upp i. Kringmiljön idag med 
buller och bebyggelse ger inte en romantisk karaktär åt den lilla del som är 
orörd idag, ett återställande är en kostsam omöjlighet. 
Nacka Miljövårdsråd 
 Vi är positiva till rekonstruktion av de äldre parkvägarna som 
mjukt följer landskapet och inte dras raka som cykelvägen i väster. 
Nacka Naturskyddsförening 
 Någon form av återskapande av bäcken och ”cascaderna” vore 
intressant. Strömmande vattendrag har vi inte gott om. Det är rofyllt och 
intressant för naturpedagogik.  
Skuruparkens stugägareförening 
 Konkreta förklaringar till hur den romantiska parken ska 
tryggas finns inte i förslaget och är därför svårt att ta ställning till. Stora 
delar är idag igenvuxna och ett återskapande skulle kräva stora kostnader.  
 
Kommentarer 
I föreskrift A16 samt i skötselplanen på sid. 30 anges att det historiska 
gångsystemet ska återställas. Formuleringar kvarstår. 
Föreskrifter kompletteras med text om att de inte ska utgöra hinder mot ett 
ev. framtida återställande av bäckfåra och kaskader. 
 
Flora och fauna, skötselplanen 
 
Aktionsgruppen Rädda Skuruparken 
 Kulturlandskapet med lundar, hagar, öppna gräsmarker och 
öppna stränder bör återskapas. Låt inte skogen ta överhanden. 
Naturvärdesbeskrivningen med generella naturtyper är för snäv och bör 
kompletteras. Naturvärdesklasserna 1-3 och dess kriterier för bedömning 
bör tydliggöras. De generella naturtyperna tar alltför liten hänsyn till 
tidigare markanvändning- vad har varit åker, slåtteräng och betesmark? Den 
tidigare markanvändningen bör lyftas fram och inte som nu anges som 
endast blandskog. Det betespräglade kulturlandskapet bör återskapas. 
Skötselplanen bör indelas i fler och mer konkreta skötselområden. Kartan 
bör kompletteras med höjdkurvor. Skötselplanen bör ta ställning till hur 
”stugtomterna” ska återställas. Ekkronor bör inte kapas för att erhålla fri 
sikt. Stränderna ska enligt förslaget till övervägande del skötas som 
blandskog. Detta innebär att sikten mot vattnet blir skymd. Vi önskar att 
stränderna hålls öppna som på beteslandskapets tid. Enligt reservatsförslaget 
ska skogen skötas för att ”stärka upplevelsen av orördhet och skogskänsla”. 
Ska endast ett område mitt i parken förbli öppet? Vi motsätter oss att så 
stora delar ska växa igen med skog, vi önskar en bättre balans mellan 
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återskapandet av kulturlandskapet och värdefulla träd- och skogsmiljöer. 
Vad är remissförslagets kriterium för öppen mark och dess gränssättning, 
kommer det äldre kartmaterialet och terrängstudier att användas för att 
besluta detta? Utredning bör göras om den föreslagna slåttern kan 
kompletteras med betesdjur. 
Börje Drakenberg 
 Mycket av de noterade värdena har koppling till grova ekar 
och tallar, värden som förstärks av fri exponering. Det är viktigt att ekar 
med en ålder av ca 40 år sparas ut som kommande stora solitärer med gott 
om plats, så att framtida vidkroniga individer kan utvecklas. Många av 
dagens storekar är i dåligt skick och det är viktigt att satsa på de halvgamla 
inför framtiden. Många almar är smittade/ döende i almsjuka. Vid gallring/ 
röjning är det viktigt att gynna andra skuggtåliga ädellövträd som t.ex. lind 
och lönn. 
HSB Brf Skuruäng 
 Naturvärdeskartan är alltför generell och har dålig anknytning 
till det verkliga landskapet i parken. En skötselplan med mer konkreta 
skötselområden bör framtas i samarbete med organisationer och föreningar 
med sakkunskap om Skuruparken. Mer inventeringar bör göras. Texter om 
hur stugtomterna ska renoveras efter rivning saknas. Utredning bör göras 
om slåtter eller betesdjur kan användas. 
Lars-Gunnar Bråvander, Inula miljö 
 Områdets ekbestånd hyser mycket stora värden och borde 
kunna utgöra en värdekärna för ekberoende hotade arter. Närheten till 
Nationalstadsparken och Nackas övriga ekområden borde innebära att 
området även är en viktig spridningslänk. Trots kraftig igenväxning kan 
man idag återskapa ett lättillgängligt rekreationsområde såsom i den 
engelska parken. Man ska dock vara försiktig med röjningar och gallringar 
intill bergskanter då beskuggning krävs för moss- och lavflora. På de 
tidigare öppna markerna i de solexponerade sydliga lägena blir det svårt att 
hålla hävden med enbart röjning/ gallring. Faunan i och på ek kräver 
soltimmar för att trivas. Markerna bör även slås och helst även betas. 
Ungnöt bör väljas i första hand men även får är också möjligt. Endast lätta 
röjningar bör göras i strandzonen så att bad möjliggörs samt så att täta 
slybuskage inte uppstår.  
Michael Schatz, stugägare 
 Parkens slybeväxta delar bör röjas så att mer plats ges åt 
allmänheten.  
Nacka Hembygdsförening 
 En utökad slåtter är bra men inte tillräcklig i sammanhanget. 
Djurhållning, företrädesvis fårskötsel, bör övervägas.  
Nacka Miljövårdsråd 
 Vi är rent allmänt emot att ekkronor kapas för att förbättra 
utsikt. Möjlighet till vackra utblickar finns utan att kapa ekkronor. 
Naturvärdesbeskrivningen med generella naturtyper bör kompletteras och 
större hänsyn bör tas till det tidigare brukade landskapet med odling, äng 
och bete. Detta bör förtydligas och det historiska landskapet bör avspeglas 
tydligare i skötselplanen. Naturvärdesklasserna 1-3 och dess kriterier för 
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bedömning bör tydliggöras. Områden som tidigare varit odlade men som 
idag är igenväxta beskrivs i skötselplanen endast som blandskog. 
Skötselplanen bör delas in i fler och mindre skötselområden med specifik 
skötsel. Stränderna ska enligt förslaget till övervägande del skötas som 
blandskog. Detta innebär att sikten mot vattnet blir skymd. Vi önskar att 
stränderna hålls öppna som på beteslandskapets tid. Enligt reservatsförslaget 
ska skogen skötas för att ”stärka upplevelsen av orördhet och skogskänsla”. 
Vi motsätter oss att så stora delar ska växa igen med skog, vi önskar en 
bättre balans mellan återskapandet av kulturlandskapet och värdefulla träd- 
och skogsmiljöer. Vad är remissförslagets kriterium för öppen mark och 
dess gränssättning, kommer det äldre kartmaterialet och terrängstudier att 
användas för att besluta detta? Den föreslagna slåttern bör kompletteras med 
betesdjur. 
Nacka Naturskyddsförening 
 Nästa generations gammelträd måste säkerställas. Yngre och 
medelålders ekar är lika viktiga att bevara som gammelträden. Detta borde 
betonas mer. Stora tallar måste frihuggas så att lämpliga livsmiljöer skapas 
för reliktbocken och andra insekter.Trivial-lövskog har likaså höga 
naturvärden, viktig bla för den mindre hackspetten. I förslaget står att död 
ved ska lämnas i möjligaste mån/ så långt som möjligt. Det borde vara 
tydligt att all död ved ska sparas. Den akut hotade saffranstickan växer på en 
ek i södra delen, vilket visar på att området har mycket höga naturvärden, 
enligt Skogsvårdsstyrelsen ska värdträd och miljöer med denna svamp ges 
högsta skyddsprioritet. Vi kommer att bevaka och vill gärna delta i 
utformningen av de mer detaljerade planeringsåtgärderna som skall tas fram. 
Vi ser gärna att möjligheten till bete utreds som komplement till slåtter. 
Skuruparkens Stugägareförening  
 Många av stugorna går inte att komma fram till med lastbil/ 
rivningsfordon. Känsliga naturvärden skulle skadas vid en ev. rivning. 
 
Kommentarer 
Föreskrifterna kompletteras med förklaring av klassificeringen i 
naturvärdesklasserna 1-3.  
Föreskrifterna kompletteras med kulturvärdeskarta. 
Naturvärdesbeskrivningen är detaljerad, utförd enligt praxis och beskriver 
gällande situation och inte den framtida. Formuleringar kvarstår.  
Skötselplanekarta 1 överensstämmer väl med det historiska kartmaterial 
som visar öppen mark och trädbevuxna partier i den tidigare engelska 
parken. Kartans zonering kvarstår. 
Skötselplanens sex skötselområden är en lämplig indelning för detta 
dokument. Inför åtgärder kommer den mer detaljerade 
naturvärdesbedömningen i föreskrifterna, de historiska utredningarna samt 
platsbesök att ligga till grund för beslut. Formuleringar kvarstår. 
Skötselplanen har en god balans mellan natur- och kulturvärden där båda 
aspekterna lyfts fram i texterna. I skötselområde 1-4 beskrivs återkommande 
gallring och röjning, vilket gynnar såväl natur- som kulturvärden. 
Formuleringar kvarstår. 
Befintliga kartor har höjdkurvor. 
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Återställande av mark ingår i skötselplanen på sid. 28. Formuleringar 
kvarstår. 
Skötselplanens prioriteringar på sid. 28 kompletteras med text om öppenhet 
och utblickar från strandnära lägen. 
Skötselplanen kompletteras med text om att bete kan användas som 
hävdmetod. 
Skötselplanen kompletteras med text om att återväxt av nya jätteträd ska 
beaktas vid gallring. 
Skötselplanen kompletteras med text om att gallring ska utföras med 
försiktighet i de områden där viktiga mossor och lavar kräver beskuggning. 
Skötselplanen kompletteras med text om underhuggning av stora träd. 
Skötselplanens generella anvisningar kompletteras med text om erforderlig 
röjning utmed stigar och vägar så att kulturvärden bevaras och promenader 
upplevs som trygga. 
Spåren som finns av att toppning av ekar tidigare har utförts medför inte att 
detta kommer att upprepas. Åtgärden kan medföra röta och osäkra träd, 
vilket inte är förenligt med välfrekvent besökta naturmiljöer och åtgärden 
står inte med i skötselplanen. Formuleringar kvarstår. 
 
Friluftsliv och rekreation 
 
Aktionsgruppen Rädda Skuruparken 
 Vacker plats för kafé finns i sydöst, möjlighet för bad, 
badbrygga och bättre möjlighet för joggning bör undersökas. Ett diskret kafé 
kommer att innebära att fler människor upptäcker Skuruparken. De äldre 
gångvägarna bör återskapas, den i söder bör prioriteras och göras tillgänglig 
att barnvagn och rullator. Den i väster bör ges en utformning så att den 
mjukt följer landskapet. Det är betydelsefullt att tydliga skyltar och 
informationstavlor finns. På bergstoppar öster samt väster om ravinen som 
leder i nord-sydlig riktning finns mycket vackra utsiktsplatser. Platserna och 
de stigar som leder fram till dem bör iordningställas. Remissförslaget 
nämner inte dessa platser. På skötselplanekarta 2 visas mycket få parkvägar, 
fler av de historiska vägarna bör markeras in på denna. 
Ektorps villaförening 
 Förslaget med kafé är mycket trevligt, det skulle befolka 
parken. 
HSB Brf Skuruhäll 
 Med små ingrepp kan man inbjuda till mer motion tex genom 
jogging och bad. Idén med kafé är bra.  
HSB Brf Skuruäng 
 Vi är inte avvisande till kaféanläggning. Nybyggnation bör ske 
minsta möjliga ingrepp. En badanläggning vid Skurusundet bör 
iordningställas. Befintlig belysning bör bytas ut men ny belysning bör inte 
tillkomma. 
HSB Stockholms distrikt Nacka-Värmdö 
 Vi är särskilt nöjda med att området blir strandskyddat, att få 
bada, förtöja båt tillfälligt, gå iland, men även att kunna cykla, gå till fots 
och åka skidor har stor betydelse för folkhälsan. 
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Kulturnämnden 
 Om ett kafé ska byggas i anslutning till parken bör en 
arkitekttävling utlysas. 
Nacka Biologiska Förening 
 Intentionen att ett besök i reservatet ska ge upplevelse av 
orördhet och avskärmning från stadens ljus och buller är viktig. 
Rekreationsvärdet förstärks inte av en kaféverksamhet utan kommer att 
minska reservatets kvalitéer. 
Nacka Miljövårdsråd 
 På bergstoppar öster samt väster om ravinen som leder i nord-
sydlig riktning finns mycket vackra utsiktsplatser. Platserna och de stigar 
som leder fram till dem bör iordningställas. Vi håller med om att 
rekreationsvärdet höjs med ett kafé. Man bör även utreda möjligheten till 
bad och badbrygga och möjligheten till joggning bör byggas ut. Vi är 
positiva till rekonstruktion av de äldre parkvägarna och önskar prioritera 
gångvägen runt södra delen av parken som bör göras tillgänglig för 
barnvagn och rullator. På skötselplanekarta 2 visas mycket få parkvägar, fler 
av de historiska vägarna bör markeras in på denna. Det är betydelsefullt att 
tydliga skyltar och informationstavlor finns. 
Nacka Naturskyddsförening 
 Skuruparkens natur- och upplevelsevärden är i sig så stora att 
de inte behöver ”förstärkas” av ett kafé. Det människor söker i närnaturen är 
ofta lugn och ro, tystnad och orördhet. Ett kafé kan försämra rekreations- 
och upplevelsevärden. Det innebär också biltransporter genom parken, 
vilket vi motsätter oss. Badbrygga och informationscentra i någon form bör 
finnas. På informationsskyltarna bör såväl områdets naturvärden som 
historiska bakgrund belysas. Fördjupat pedagogiskt material till skolor och 
förskolor skulle vara bra.  
Saltsjö-Duvnäs Fastighetsägareförening 
 Positiva till utveckling av kaféverksamhet och 
informationscentra om de utformas med varsamhet till natur- och 
kulturmiljö. Motsätter sig helt belysning, som skulle störa naturkänslan. 
Svenska Turistföreningens Stockholmkrets 
 Saknar en gångstig/ stig söderut som medger passage genom 
eller förbi båthamnen. 
 
Kommentarer 
Utsiktsplatsen med fin vy väster om ravinen saknas på skötselplanekarta 2. 
Kartan kompletteras med utsiktsplatser samt med stigar fram till de två 
platserna. 
Kartan kompletteras med fler av de historiska stigarna. Föreskrifterna och 
skötselplanen möjliggör återskapande av historiska gångvägar och stigar. 
Formuleringarna kvarstår  
Plats för ett ev. kafé fastställs till parkens centrala del. Föreskrifterna och 
skötselplanen ändras så att detta fastslås. 
Vattenkvalitén i Skurusundet är inte god och den täta båttrafiken utgör en 
säkerhetsrisk vid bad med svall och risk för påkörning. En anlagd 
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kommunal badplats är därför inte lämplig i Skuruparken. Möjlighet till bad 
från naturstranden finns dock. Formuleringar kvarstår. 
I förslaget anges att informationstavlor ska sättas upp. Formuleringar 
kvarstår. 
Förslagets upprustade gångvägar kommer att möjliggöra jogging. 
Formuleringar kvarstår.  
Förslaget kompletteras med möjlighet att belysa huvudgångstråket. 
Reservatsföreskrifter enligt miljöbalken kan inte ange förändringar utanför 
reservatets gräns. Passage vid båtklubben skrivs därför inte in i dessa 
handlingar. 
 
Kommunikation och ledningsgator 
 
Aktionsgruppen Rädda Skuruparken 
 Den ev. nya Skurubrons tillkomst ska bevakas då det innebär 
buller och intrång i Skuruparken. Resonemang kring detta saknas i 
reservatsförslaget. 
Claes Jonason, närboende 
 Trafiksituationen på Hägervägen, Duvnäsvägen och 
Ejdervägen är redan idag svår med hög trafikbelastning. Ett attraktivt 
rekreationsområde med kafé kommer att innebära ytterligare trafik. Redan 
nu bör man planera för detta och finna platser för parkering och 
trafiklösningar för ökad trafik. En ny anslutning mellan Tranvägen och 
Värmdövägen bör byggas och trafiken bör stängas av vid Saltängens skola. 
Detta ger säkrare trafikmiljö för barnen inom området och mindre avgaser 
pga rundkörning. 
Länsstyrelsen i Stockholms län 
 I Nackas översiktsplan från 2002 berörs Skuruparken av dels 
ett spårreservat för tunnelbana under mark samt ett ledningsreservat för 
naturgasledning enligt RUFS 2001. Detta nämns inte i reservatsförslaget 
och borde på ett tydligt sätt behandlas.  
Nacka Miljövårdsråd 
 Det är viktigt att inte inskränka reservatet där ny Skurubro 
planeras. 
Nacka Naturskyddsförening 
 En ev. ny Skurubro måste utformas med största 
hänsynstagande till Skuruparken genom att bullerstörningen minskas med 
bullerskydd och tyst asfalt. 
Saltsjö-Duvnäs Fastighetsägareförening 
 Motsätter sig att ytterligare trafik skulle ledas via Hägervägen. 
Även viktigt att Tranvägen bevaras ”barnsäker” då många barngrupper 
promenerar längs denna. Vill också i detta sammanhang uppmärksamma 
bullerproblemet inom området. 
Skuruparkens Stugägarförening 
 Biltrafik i parken bör vara förbjuden med undantag av 
handikapptransport. Parkeringsplats bör iordningställas vid ingången till 
parken. 
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Vägverket 
 Väg 222, Värmdöleden, är en väg av riksintresse. Det har 
länge funnits planer på en ny förbindelse över Skurusundet. Vägverket 
förutsätter att de skyddsföreskrifter som föreslagits för reservatet inte 
inskränker verkets möjligheter att dels sköta väg 222, dels åstadkomma en 
ny dragning av väg 222 över Skurusundet. I dagsläget finns inte beslut om 
var geografiskt en framtida Skurubro ska ligga eller hur en trafikplats vid 
Skuru ska utformas. Länsstyrelsen har beslutat om ett byggnadsfritt avstånd 
på minst 50 m utmed länsväg 222. Vägverkets ståndpunkt är att detta 
avstånd ska gälla även för naturreservat. Vägverket måste även säkerställa 
att eventuella intrång under byggtid och intrång under normal drift får ske 
för vinterväghållning, skötsel av diken och dagvattenavledning, skötsel av 
trummor, skötsel av siktröjning, beläggningsarbeten samt övrigt underhåll. 
  
Kommentarer 
Trafiklösningar och bullerhämmande åtgärder utanför reservatsgräns kan 
enligt miljöbalken inte skrivas in i reservatets föreskrifter. Formuleringar 
kvarstår. 
Skötselplanekarta 2 kompletteras med en plats lämplig för en mindre 
parkering vid reservatets gräns. 
Föreskrifterna kompletteras med text om tillstånd för spårreservat under 
mark samt reservat för naturgasledning enligt översiktsplanen.  
Föreskrift C8 reglerar att motortrafik, förutom varutransporter inom zon 2, 
är förbjudet. Formuleringar kvarstår. 
Gränsen mot väg 222 i norr justeras så att vägverkets fastighetsgräns även 
utgör reservatsgräns.  Föreskrifter kompletteras med text om att de inte ska 
utgöra hinder för normal drift och underhåll av väg 222. 
 
Övrigt 
 
Aktionsgruppen Rädda Skuruparken 
 3-4 år efter reservatsbildningen bör en uppföljning göras som 
ser hur intentionerna omsatts i praktiken. 
HSB Brf Skuruhäll 
 Föreningar i omgivningen kan ingå i en framtida 
”Skuruparkens vänner” och vara ett stöd för kommunen genom råd och dåd 
i det kommande arbetet. Det historiska materialet borde tryckas upp och 
säljas till intresserade på biblioteket. 
Svenska Turistföreningens Stockholmkrets 
 Önskar påskynda bildandet av Skarpnäs naturreservat, 
angelägna om att reservatet blir av. 
 

Kommentarer 
Synpunkterna behandlas inte i reservatsdokumentet. 

 


